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Abstracts 

Crude ethanolic extracted from Artemisia herba alba,,was  tested 

against 3
rd

 larval instar of Culex quinquefasciatus .The larvae were 

exposed to serial concentrations (2.75  , 2.50 , 2.25 , 2.00, 1.50 & 1.00 

mg/l ).The plant extract showed marked effects on larval 

mortality.sequental observations of the light and ultrastructural effects 

of LC50 value were made on gastric ceacae and midgut epithelial cells 

.Exposure times (6 , 12 , 24 and 48 hours ) were tested.The toxic effect 

of the extracts have wide rang of affecting degrees in the elementary 

canal . The main alterations observed in gastric caecae and midgut 

were partial or total cell destruction,high cytoplasmatic vacuolization 

,disruption of rough endoplasmic reticulum ,cell hypertrophy and the 

epithelium did not maintain its monolayer appearance. At increased 

time the midgut epithelium cells from treated larvae appeared more 

elongate and swollen than cells observed from control larvae .the 

microvilli was  degenerated. After  48 hours the changes more deep, 

with the epical region of the cell bulging into the gut lumen .The cells 

contained large cytoplasmic spaces ,cellular damage had increased 

,with cells ruptured at the apical surface and leakage of cytoplasmic 

materials into the gut lumen.Observation of tissues sections from 

larvae treated for different length of time revealed a wide variation in 

the degree of damage. The present study provides evidence regarding 



the mode of action of the A. herba alba extract used as bioinsecticidal 

against mosquito larvae. 

 الملخص

 ظذ َرقاخ Artemisia herba albaاخرثر الوسرخلص الاَثاًىلٍ لٌثاخ  

ذن ذعرَط الُرقاخ لسلسلح هي  Culex quinquefasciatusالعور الثالث لثعىظح 

أظهر . (لرر /  هلجن ١.٠٠ ، ١.٥٠ ، ٢.٠٠ ، ٢،٢٥ ، ٢.٥٠ ، ٢.٧٥ )الرركُساخ 

ذود هراتعح الرغُراخ الٌسُجُح . الوسرخلص  الٌثاذٍ ذأثُراخ واظحح علً ًسة الوىخ

علً الردوب الكثذَح والوعٍ الورىسط تاسرخذام  (LC 50)لرأثُر الرركُس الٌصف هوُد 

 ٤٨،٢٤وتاسرخذام الوجهر الالكرروًٍ تعذ  ( ساعح٤٨،٢٤،١٢،٦)الوجهر العىئٍ تعذ 

وأظهر الرأثُر السوٍ للوسرخلص الٌثاذٍ هذي واسعا هي درجاخ الرأثر فٍ القٌاج . ساعح

والرغُراخ الأساسُح الرٍ ذود هلاحظرها فٍ الردوب الكثذَح والوعٍ الورىسط . الهعوُح

كاًد ذحطن جسئٍ أو كلٍ للخلُح ، فجىاخ سُرىتلازهُح، ذحطن فٍ الشثكح الاًذوتلازهُح 

وتسَادج هذج الرعرض َصثح . ، ذعخن خلىٌ ، وفقذ الطلائُح لوظهرها الأحادٌ الطثقح

هظهر الخلاَا الطلائُح أكثر اسرطالح واًرفاخا عي هثُلرها فٍ حالح الُرقاخ غُر الوعاهلح 

 ساعح أكثر شذج تاًذفاع قون الخلاَا الوٌرفخح ٤٨وذصثح الرغُراخ تعذ . وذرحلل الخولاخ

الً داخل ذجىَف الوعٍ واحرىاء الخلاَا علً فراغاخ سُرىتلازهُح كثُرج ، وَسداد 

أظهرخ القطاعاخ . العرر الخلىٌ تاًذفاع هكىًاخ الخلُح وخروجها الً ذجىَف الوعٍ

. الٌسُجُح هي الُرقاخ الوعاهلح فٍ فرراخ زهٌُح هخرلفح درجاخ واسعح هي العرر

ى إ فA.hera albaوتٌاء علً الفعالُح الرٍ أظهرها الوسرخلص الاَثاًىلٍ لٌثاخ 

. الذراسح الحالُح ذقذم دلُلًا جُذاً لاسرخذاهه كوثُذ حُىٌ ظذ َرقاخ الثعىض

 


